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TEMA DEL DIA

n La Cerdanya i el Pirineu en ge-
neral viuen amb recel el compro-
mís del Govern de tirar endavant 
la candidatura olímpica per als 
Jocs d’Hivern, ara per al 2030 des-
prés de caure les del 22 i 26. La pla-
taforma Stop Jocs Olímpics ha fet 
una passa endavant aquesta set-
mana en la seva campanya contra 
la proposta i ha reclamat la retira-
da del projecte. Al territori, les 
veus en contra de la candidatura 
van creixent, mentre que les que 
hi estan a favor ho fan amb un con-
dicionant que ha esdevingut el 
gran consens al Pirineu: la preser-
vació de l’entorn i la renúncia a 
construir instal·lacions o equipa-
ments que després quedin en des-
ús o fomentin un turisme insoste-
nible.  

Enmig d’aquest debat, el Go-
vern ha anunciat l’impuls d’una 
campanya de comunicació al ma-
teix Pirineu per tal d’explicar el 
projecte. Així, davant la presenta-
ció de la campanya pel «no» per 
part de la plataforma per mitjà de 
tot un sis vegades campió del món  
en curses de muntanya i esquí de 
muntanya, Kilian Jornet, la conse-
llera de Presidència, Laura Vilagrà, 
ha anunciat una campanya prèvia 
a la consulta que es farà des de la 
base, és a dir contactant amb la 
població pirinenca: «Impulsarem 

un procés participatiu per perfilar 
una proposta de baix a dalt de Jocs 
Olímpics d’Hivern amb el concep-
te d’optimitzar totes les instal·laci-
ons i recursos  actuals». Per afron-
tar aquest projecte, la consellera 
ha anunciat que el Govern apro-

varà una nova inversió: «Destina-
rem una partida de 800.000 euros 
del pressupost per a la realització 
d’una consulta tal com ens vam 
comprometre en l’acord de  gover-
nabilitat». En aquesta línia, fonts 
del Departament de la Presidèn-

cia han remarcat que «ara mateix 
el Govern està centrat a preparar 
el procés consultiu i a explicar el 
projecte al territori».  

Pel que fa a la validesa de la 
consulta que es farà al Pirineu, el 
mateix Departament ha anunciat 

que serà vinculant. Així, després 
que la mateixa Vilagrà apuntés en 
una visita a la Seu d’Urgell que el 
Departament es prendria «molt 
seriosament» un resultat negatiu 
en la consulta, ara fonts del seu 
Departament han assegurat que, 
«com diu l’últim acord pels pres-
supostos que s’ha enviat a la CUP, 
el Govern no formalitzarà cap can-
didatura als Jocs Olímpics d’Hi-
vern fins que no s’hagi realitzat la 
consulta ciutadana sobre aquest 
projecte prevista durant l’any 
2022».  

En aquesta línia, responsables  
del Departament de la Presidèn-
cia hi afegeixen que «evidentment 
el projecte no tirarà endavant si el 
territori es mostra contrari a la 
consulta». 
 
El ‘no’ vol una nova economia 
Per la seva banda, el portaveu de 
la plataforma Stop Jocs Olímpics, 
Bernat Lavaquiol, ha emfatitzat 
que «si ara centrem totes les inver-
sions en infraestructures de turis-
me de neu, que tenen una data de 
caducitat, de què viurem les veï-
nes del Pirineu d’aquí a 10 o 15 
anys?». Per això, Lavaquiol i la pla-
taforma han exigit «enterrar defi-
nitivament el macroprojecte i ca-
nalitzar les inversions per poten-
ciar un canvi de model socioeco-
nòmic al territori que diversifiqui 
l’economia i potenciï, per exem-
ple, la producció agrària ecològi-
ca i l’artesania». 

El Govern prepara una campanya pel 
Pirineu per explicar-hi el pla olímpic

n Les administracions locals de 
la Cerdanya s’han posicionat a 
favor de la candidatura, però 
amb el condicionant de la soste-
nibilitat del projecte.  En aquest 
sentit, el president del Consell 
Comarcal i alcalde de Bolvir, Isi-
dre Chia, remarca que «pensem 

que pot ser positiu per a la co-
marca...  Hi estarem d’acord si el 
que es fa té continuïtat en un fu-
tur i és sostenible. El que no vo-
lem és que es facin infraestruc-
tures que quedin en desús o que 
no es puguin mantenir». Chia 
també defensa més comunicació 
amb el Govern. Per la seva ban-

da, l’alcalde de Puigcerdà, Albert 
Piñeira, aposta per una candida-
tura olímpica que ha de compor-
tar, tal com defensa des dels ini-
cis fa una dècada, una oportuni-
tat per millorar les comunicaci-
ons entre la Cerdanya i la resta 
del país, així com els equipa-
ments públics.

M.S. PUIGCERDÀ

Un acte de rebuig al projecte olímpic per part de la Candidatura d’Unitat Popular en el marc de l’acció de la plataforma Stop JJOO celebrat al Pirineu ARXIU PARTICULAR

Les administracions locals veuen la proposta 
com una oportunitat per millorar els serveis

La consellera Vilagrà a la seu del Consell Comarcal de la Cerdanya en una reunió sobre els Jocs ARXIU/CCC

u El Departament de la Presidència confirma que la consulta serà vinculant i retirarà el projecte si guanya el no

Miquel Spa 
PUIGCERDÀ
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Els empresaris 
defensen la 
proposta si no 
comporta un 
boom urbanístic
M.S. PUIGCERDÀ

A l’altre costat del ventall d’opini-
ons, els empresaris de la Cerdanya 
s’han mostrat favorables a la can-
didatura, però també amb el ma-
tís de la protecció del territori. 
Així, la patronal Empresariat Cer-
danya s’ha postulat a favor de la 
celebració dels Jocs Olímpics si no 
han de comportar una nova ona-
da de la construcció. El seu presi-
dent, Francesc Armengol, argu-
menta que «de la mateixa mane-
ra que les plataformes del «no» di-
uen que ‘de moment no’, nosaltres 
diem ‘de moment sí’, i a partir 
d’aquí haurem de veure-ho, hi es-
tem a favor, però en volem saber 
més».  El president dels empresa-
ris ha afegit en defensa de les no-
ves maneres de dissenyar aquest 
tipus d’esdeveniments per part 
del Comitè Olímpic Internacional 
que, «en absolut, tenim temor que 
els Jocs suposin un boom cons-
tructiu que deixi edificis buits, no 
deixarem que això passi... nosal-
tres també vigilarem això perquè 
tampoc no ens interessa».

n En els àmbits empresarial, polí-
tic i i acadèmic de la Cerdanya es 
defensa que el projecte és viable 
sense malmetre el territori ni ex-
posar l’economia local de mane-
ra exclusiva al turisme.  

En aquest costat de la taula del 

debat hi ha el puigcerdanès direc-
tor del grau en Gestió Esportiva de 
la Universitat Ramon Llull, Sixte 
Abadia, el qual avança que «uns 
possibles Jocs Olímpics l’any 2030 
seran beneficiosos per al Pirineu 
en funció de com es plantegin i de 
com es gestioni el seu llegat. En 
aquest sentit, els Jocs han de ser 
una baula més i important per al 
desenvolupament del Pirineu». El 
professor de Blanquerna argu-
menta que «el llegat d’un Jocs 
Olímpics pot servir per generar, 
per exemple, equipaments cultu-

rals, educatius, socials, espor-
tius... a hores d’ara necessaris per 
al territori, així com per apoderar 
i generar coneixement i xarxes en-
tre la ciutadania del territori... So-
vint es cau en l’error de projectar 
els Jocs de Barcelona 1992 a 
aquesta candidatura del 2030. No 
es poden comparar, en primer 
lloc perquè els d’Hivern tenen un 
abast molt menor; en segon lloc, 
perquè actualment el COI té un 
full de ruta amb tres pilars fona-
mentals, sostenibilitat, credibili-
tat i joventut; i, en tercer lloc, per-

què aquesta candidatura serà 
molt descentralitzada entre el Pi-
rineu català, aragonès, Barcelona 
i França». Abadia veu positiu el 

moviment contrari a la candida-
tura pel debat que genera i apun-
ta que els Jocs poden ajudar a di-
versificar el turisme.      

«Avui els Jocs ja es fan sobre 
el pilar de la sostenibilitat»

M.S. PUIGCERDÀ

u El puigcerdanès director 
del grau en Gestió Esportiva 
de l’URL, Sixte Abadia, 
defensa la candidatura

El professor de la URL, Sixte Abadia i Naudí ARXIU PARTICULAR

La candidatura treballa sobre la 
base de 14 instal·lacions esportives

n La candidatura olímpica per als 
Jocs del 2030 no té definit el pla es-
tratègic d’instal·lacions però treba-
lla sobre la previsió que ja es va fer 
per a la candidatura dels anys 22 i 
26. El projecte sobre el qual han 
treballat els últims anys l’Ajunta-
ment de Barcelona i el Pirineu, 
conjuntament amb el COI, plante-
ja un conjunt de catorze instal·la-
cions esportives, moltes de les 
quals  serien a Barcelona.  El pro-
jecte va fixar un volum total de des-
peses relacionades directament 
amb els Jocs de 2.229 milions d’eu-
ros. 

Els requeriments del COI són 
un palau d’hoquei gel amb capa-
citat per a 10.000 persones; un pa-
lau d’hoquei gel per a les competi-
cions femenines  de 1.000 perso-
nes; un palau per a les competici-
ons de patinatge artístic i patinat-
ge de velocitat en pista curta per a 
12.000 espectadors; un palau per 
al cúrling per a 3.000 persones; un 
palau de patinatge de velocitat oval 

per a 6.000 persones; una pista per 
a homes i una per a dones per a l’es-
quí alpí per a les competicions de 
descens, supergegant i súper com-
binada amb capacitat per a 8.000 
persones; una pista de competició 
per a l’esquí alpí per a les proves 
d’eslàlom, eslàlom gegant i súper 
combinada per a 8.000 persones; 
dos trampolins per als salts amb 

capacitat de 3.000 espectadors; 
quatre pistes de freestyle per a les 
competicions aèries, esquí de fons, 
half pibe i bamps per a 4.000 per-
sones cada una; un circuit de llis-
cament  per a 1.000 persones per a 
les competicions de bob i tobogan; 
un altre circuit de la mateixa capa-
citat per al luge; un estadi de 6.000 
persones per al biatló i un estadi de 
3.000 persones per a l’esquí de 
fons.  

El pla preveia que en els domi-
nis de Baqueira-Beret i la Molina i 
Masella podrien celebrar-se totes 
les competicions olímpiques d’es-
quí alpí, freestyle i snowboard, 
però per proximitat a Barcelona les 
pistes cerdanes podrien acabar 
acollint-les totes. Igualment,  el 
projecte proposava constituir 
l’Àrea Olímpica del Pirineu al vol-
tant de l’estació de la Molina  i Ma-
sella i habilitar un estadi de biatló 
i un de fons per sota de la cota de 
1.800 m, així com també construir 
un circuit de lliscament i un con-
junt de trampolins.

u El projecte previst per als anys 22 i 26 comptava amb una despesa directa de 2.229 milions d’euros
MIQUEL SPA. PUIGCERDÀ

Una competició internacional a la Molina ARXIU/LA MOLINA

La Molina i Masella es 
perfilaven en la 
candidatura anterior com 
a seus de l’esquí alpí, el 
freestyle i l’snowboard
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